
Glosa: 19. Promluvme si o vaší lavici

Nejprve bych chtěl poznamenat, že vaši lavici budu používat jako metaforu, jako zástupný symbol
pro něco jiného. Chci, abyste to věděli, abyste se mnou mohli být od začátku plně v obraze.

Glosa

Promluvme si o vaší lavici

Mezi návštěvníky sboru je dlouholetou tradicí sedět neděli co neděli v modlitebně na stejném místě.
Pokud navštěvujete bohoslužby v dostatečně staré budově (nebo v nové budově sboru, který lpí na
tradici), pak je toto místo konkrétním místem na konkrétní lavici. V novějších budovách a v
progresivních sborech je tím místem nějaká židle v nějaké řadě.

Vše, co jste zažili během bohoslužby, pochází z výhod tohoto vašeho místa: pohled na stupínek, úhel
pohledu na kazatelnu a na kazatele; unikátní zvuk hudby, který lze slyšet jen z vašeho místa; okolní
lidé, kteří také sedí neděli co neděli na stejném místě kolem vás.

S dostatečným časem je samotná bohoslužba spojena s tímto vaším místem, a to natolik, že pokud
jste požádáni nebo nuceni se přesunout, může to přímo uprostřed modlitebny způsobit krizi vaší víry.

To je pravda. Buď jste to viděli, nebo jste to sami prožili. Návštěvníci sboru si proto dobře pamatují,
kde máte své místo, a úzkostlivě dbají, aby vám ho náhodou omylem nezasedli, a nezpůsobili tak krizi
vaší víry. A přece k takové nepříjemné situaci čas od času dochází.

To, když se některou neděli stane, že se bohoslužby zúčastní úplně cizí lidé, kteří nemají ponětí, že v
té lavici je vaše místo. Dorazili trochu dříve, než většina ostatních věřících a hlavně než vy, protože
vy chodíte do shromáždění přesně, a usadili se na jedné z prázdných lavic na prázdná místa. A
nestačili se divit.

O pár minut jste dorazili i vy a další vaši sousedé v lavici, jeden si sedl vedle nich, další těsně před ně
a vy jste chvíli nerozhodně stepovali u své lavice, abyste si pak s nešťastným výrazem ve tváři sedli
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za ně. Soused vpředu se otočil zpět k vám a řekl: „Dnes ráno máš svou lavici obsazenou.“ A vy mu
mrzutě odpovíte: „Byli už tady, když jsem sem přišel.“

Jako sloužící jsem míval také svoji lavici a svoje místo. Byla to přední lavice vlevo a místo hned na
kraji u okna. Bylo to místo, které nikdo jiný neobsadil, kromě toho, kdo právě sloužil, a ne proto, že
by se to místo nikdo neodvážil obsadit, ale proto, že nikdo jiný nechtěl sedět tak blízko vpředu pod
kazatelnou. Neměl jsem žádný pocit vlastnictví toho místa v první lavici.

Jako sloužící jsem se snažil zpochybnit vlastnické držení lavic posluchačů. Snažil jsem se jim pomoci
přesunout jejich letitou tradici do něčeho jiného. Neuspěl jsem.

Teď, když jsem jedním z řadových členů sboru, prožívám místo v lavici jinak – a vidím problém tak,
jak jsem to předtím neviděl. Spíše než to, že je to moje lavice, spíše než jen tolerovat lidi, kteří si
sedli do mé lavice na moje místo, si dokážu představit, kde sedím, zcela novým způsobem. Zkuste to
také.

Pojďme si tedy promluvit o vaší lavici

Co to znamená nazvat ji svou lavicí?

Je to vaše  lavice? Zaplatili jste za tu lavici? Je tam někde vaše jméno? Jste držitelem
místenky? Pokud je to tak, musíme si promluvit o tom, co vlastně budova modlitebny je.

Pokud nevlastníte na svoje místo v lavici místenku, pokud není ozdobeno pamětní deskou s vaším
jménem, a ​​pokud ji přesto nazýváte svou lavicí, tak proč používáte to přivlastňovací zájmeno, když
mluvíte o obyčejném kusu nábytku v modlitebně?

Je vaše lavice vaše a jen vaše? Zíráte nebo se díváte úkosem na někoho – ať známého nebo cizího –
který sedne na vaše místo ve vaší lavici? 

Chováte se k těmto vetřelcům přezíravě a nemluvíte s nimi? 

Zaujmete pozici na samém konci své lavice a zablokujete průchod každému, kdo by chtěl sedět
uprostřed lavice?

Vidíte svou lavici jako svůj majetek nebo jako svůj status ve sboru? 

Jak používáte svou lavici? Používáte svou lavici pro svůj vlastní prospěch a pohodlí?

Nebo používáte svou lavici k přivedení ostatních ke Kristu?

Jdete ven hledat lidi, aby si s vámi sedli do vaší lavice? Stojíte na konci své lavice před začátkem
shromáždění a zvete lidi, aby sedli vedle vás?

Jak můžete udělat ze své lavice nejvíc lákavé místo v celé modlitebně, aby se k vám lidé mohli
připojit při bohoslužbách? Jak by to vypadalo?

Připomínám, že vaše lavice je metafora, zástupný symbol pro něco jiného.



Vaše lavice představuje vaši sílu, osobnost a majetek. Vaše lavice představuje váš čas, talent a
potřeby. Vaše lavice představuje vše, co vám Bůh dal – což je všechno -, abyste ji mohli použít pro
Boží slávu.

Bez ohledu na to, jak si odpovíte na všechny zde položené otázky, zůstává jedna věc pravdou. 

Nakonec a konec konců to není vaše lavice.

-van-

Můžete také navštívit naši facebookovou stránku Baptisté – Česká republika nebo facebookovou
skupinu Zpravodaj baptistických sborů

https://www.facebook.com/baptiste.cz
https://www.facebook.com/groups/ZPRABAS

